
ÒNo conv� eternitzar-se en un c�rrecÓ

Sistach ha cedit el relleu com a s�ndic de Palam�s amb l'impacte dels

estralls de la recessi� econ�mica ben present

A par tir d'ara se centrar� en la feina al capdavant de Vimar en pro dels

discapacitats ps�quics

El president de Vimar i f ins fa poques setmanes

S鱈ndic Municipal de Greuges de Palam坦s, Jordi

Sistach Foto: QUIM PUIG.

Barcelon� de naixement, Sistach (1944) es va establir fa quatre

d�cades a Palam�s per exercir de professor d'institut i va ser

regidor pel grup del PSC, sempre a l'oposici�. El 2005 va ser

nomenat primer s�ndic del municipi, c�rrec que ha compaginat els

darrers anys amb la presid�ncia de la fundaci� assistencial Vimar i

que acaba d'abandonar.

Si hi hagu�s m�s toler�ncia i educaci�, segurament els s�ndics i

els jutges no ser�em necessaris, per� calen mitjancers

M�s que un cas concret, el que m'ha impactat com a

s�ndic ha estat aquesta crisi tan crua, que tant de bo no torni

Com por ta haver plegat de s�ndic?

Encara m'hi he d'acostumar; fa poques setmanes. El que m�s em

sorpr�n s�n els onze anys que han passat pel mig gaireb� sense

adonar-me'n. Per� els relleus s�n necessaris, i m�s en els temps

que corren. Per normalitat democr�tica, per� tamb� perqu� no

conv� eternitzar-se en un c�rrec p�blic.

Se li ha fet llarg aquest onz� any Ôde propina'?

El c�rrec es va pensar perqu� nom�s es poguessin encadenar dos

mandats quinquennals, de manera que es pogu�s treballar independentment dels quatre anys de cada mandat.

Per� per aix� mateix, com que el relleu s'havia de fer en plena precampanya electoral, vam preferir evitar

distorsions i ajornar el debat per substituir-me.

Qu� li sembla el seu successor, David Sagrera?

B�. T� molta ilálusi� i l'empenta de qui comen�a en una responsabilitat, que per mi �s molt m�s positiva f ins i tot

que l'experi�ncia del qui plega. Entre els reptes que ja ha comen�at a afrontar, hi ha acostar la instituci� als

nouvinguts, que, contr�riament al que la gent pensa, no recorren gaire a la sindicatura per posar soluci� als

problemes.

Recordi un cas especialment dif�cil dels centenars que han passat pel seu despatx.



Als inicis, i tamb� aquests �ltims anys, hi va haver bons moments. Per� s� que recordo el canvi de tend�ncia que

vaig anar percebent cap al 2008 i 2009, quan la crisi ja havia sorpr�s molts ve�ns. Gent que no podia pagar els

rebuts de llum, aigua o gas i intentaven aturar els talls, els qui veien que perillava el seu sostre perqu� sense

feina no podien pagar la hipoteca, o f ins i tot perqu� els seus f ills eren els qui eren a l'atur i ells els havien avalat.

M�s que un cas concret, el que m'ha impactat ha estat aquesta �poca tan crua, que tant de bo no torni.

Qu� li sembla l'evoluci� de la situaci�?

S'ha de recon�ixer la feina d'activisme del teixit social i f igures com ara les plataformes d'afectats per les

hipoteques (PAH) per denunciar al carrer un problema que, habitualment, es patia en la intimitat per vergonya. Al

f inal, els mateixos bancs s'han adonat que les coses, potser, les haurien d'haver fet d'una altra manera. S'hi van

barrejar l'avar�cia de les entitats, la ignor�ncia de la gent i la toler�ncia de les administracions.

Als s�ndics i els defensors, que sobretot han de vetllar perqu� l'administraci� actu�, els han donat molta feina.

Personalment, crec que el culpable m�s gran, en aquest cas dels desnonaments, han estat les administracions

que tenien les eines per regular, sobretot la de l'Estat. Els ajuntaments, en canvi, han fet esfor�os per fraccionar

pagaments, ajornar deutes i preveure ajuts, per� la normativa superior que dicta l'Estat no te la pots saltar. Per

exemple, en el cas de Palam�s, la crisi ha coincidit amb l'aplicaci� d'una revisi� cadastral que venia de dalt i va

fer disparar l'IBI. Plovia sobre mullat.

Per� en el pla local quines coses s'han corregit?

En el cas de Palam�s, un municipi tur�stic, la feina tamb� creix els mesos d'estiu. �s complicat compaginar

l'esbarjo dels turistes o persones amb segones resid�ncies amb els ve�ns que treballen a l'estiu. El dret al

descans i el desenvolupament de moltes activitats econ�miques. Tot �s positiu, per� ha d'encaixar, i, per

exemple, els �ltims anys s'han corregit els horaris d'alguns negocis. Tamb� es fa molta feina respecte a les

queixes per multes o sancions municipals.

Haver estat anteriorment regidor pesa?

Pot ajudar, perqu� un dels problemes que ens trobem sovint �s que la gent parla de l'Ajuntament com una

maquin�ria impersonal, i havent-ne format par t ha estat m�s f�cil explicar com funciona. Per� de vegades tamb�

fa que es pugui semblar un defensor de l'administraci�. El cer t �s que molta gent arriba amb la idea contr�ria,

que defensem el ciutad� contra l'administraci�. I tampoc �s aix�. L'Ajuntament no �s l'enemic, i menys en un

poble on tots, si fa o no fa, ens coneixem. Per� de vegades l'administraci� no �s �gil i una q�esti� que dep�n de

diverses �rees s'encalla en un depar tament. Alguns expedients, o problemes, requereixen transversalitat, m�s

agilitat, i en aquest sentit crec que la feina del s�ndic ajuda a fer que trobin la seva via.

Hi ha massa burocr�cia?

No ben b�. Hi ha apriorismes: a la banda del ciutad�, que sovint acaba entenent all� que l'enutja quan se li

explica b�, i tamb� a la dels funcionaris. Aquell senyor pesat que hi torna amb la mateixa demanda molts cops t�

dret de ser-ho, perqu� normalment tots ho som quan tenim un problema i no ens fan cas. De vegades, hem

desenterrat temes vells, en qu� amb el pas del temps encara �s m�s evident que l'afectat tenia ra�, i en qu� per

la in�rcia d'un informe negatiu o de qui sap qu�, no s'hi havia fet res m�s.

En consum o serveis que depenen de la Generalitat, s'han coordinat amb el S�ndic de Greuges de Catalunya?



Tenim les nostres compet�ncies, per� qualsevol situaci� ha estat de la nostra incumb�ncia i l'hem atesa. A

Palam�s, vam aconseguir unir les of icines del s�ndic i d'atenci� al consumidor, tot i que ho vam deixar de fer.

Espero que es pugui recuperar, perqu� s'economitzen recursos humans i d'espai. I si s'exhaureixen les vies,

sempre queda el recurs de derivar la q�esti� al S�ndic de Greuges de Catalunya.

En temes de conviv�ncia entre par ticulars, a qui es d�na la ra�?

L'exercici del c�rrec fa obrir els ulls a tota mena de problemes que sovint un no s'imaginaria, i encara menys a

Palam�s. Ve�ns que s'han queixat que el soroll del gall o la pudor de les gallines de la casa del costat els amo�na.

O un pag�s que denuncia que els ramats de senglars li fan malb� el sembrat. En aquest darrer cas, l'Ajuntament

no hi pot fer gran cosa, per� en el tema de les gallines s'ha de comprovar qu� en diuen les ordenances

municipals. Aleshores descobreixes que sobretot estan pensades per als gossos. I cal fer un esfor� de mediaci�

entre les dues par ts. Si hi hagu�s m�s toler�ncia i educaci�, segurament no caldr�em els s�ndics o els jutges.

Per�, malauradament, calen mitjancers.

Vost� com hauria intentat resoldre el recent conf licte per les campanes de la catedral de Girona?

[Riu] Com que no �s el meu municipi, prefereixo ser diplom�tic i no posar-me en el debat. Puc parlar per mi. Des

de casa nom�s sento, i de lluny, el campanar de Sant Antoni de Calonge. I no em molesta, com tampoc ho fan

les gallines que tenen els ve�ns.

Cada any, quan ha presentat la mem�ria d'actuacions al ple, ha remogut consci�ncies amb problemes socials

generals o internacionals. Ho va fer amb l'habitatge, i aquest darrer cop amb el drama dels refugiats sirians...

S�, i altres cops tamb� vaig reivindicar personatges com Nelson Mandela, despr�s de la seva mor t, o la Malala i

la seva lluita per l'ensenyament. Amb els refugiats, segurament, no s�c gaire original. Per� l'espectacle que cada

dia veiem als mitjans de comunicaci� �s lamentable. I el drama el tenim a nom�s tres hores d'avi�. Crec que �s

un debat que s'ha d'afrontar de cara, amb proporcionalitat, i contextualitzar-lo b� perqu� tothom en sigui

conscient.

Aquests darrers anys ha combinat la sindicatura amb la presid�ncia de Vimar. Ara es podr� centrar m�s en la

feina pels discapacitats intelálectuals?

S�, perqu� �s una missi� que requereix hores i const�ncia.

Amb la crisi encara m�s, suposo.

Les fam�lies de Vimar han fet un gran esfor� des de fa molts anys per anar creant equips professionals i les

diferents resid�ncies, pisos o centres de dia repar tits pel Baix Empord�. Darrere de cada projecte hi pot haver

sis o set anys de propostes, visites, informes, insist�ncia. Per� m�s enll� de l'espai i les obres, que des de fora

sembla el m�s car, el que costa m�s �s que la Generalitat es pugui comprometre a apor tar els diners que

despr�s val mantenir-los funcionant any rere any.

Personal, manteniment, subministres...

La inversi� en obres pot equivaldre nom�s a un parell d'anualitats del centre en funcionament.

Doncs d�u n'hi do el nombre d'instalálacions que han aconseguit engegar...



Ho vam tenir m�s f�cil per avan�ar perqu� al Baix Empord� par t�em de zero places assistencials l'any 2000. I

calia que ens pos�ssim al nivell d'altres zones. Ara en gestionem 58 d'acolliment residencial i 30 m�s d'atenci�

di�rna. I sense ser empresaris, cal tenir en compte tamb� que, a m�s de les places, hem creat 60 llocs de treball

dels que no es poden deslocalitzar.

S�n suf icients?

No en tenim cap de vacant. Potser �s la dada m�s ilálustrativa. De vegades, la dimensi� de la necessitat o la

demanda no es veu f ins que no comences a prestar el servei. I ja estem treballant per obrir un nou equipament

residencial a Platja d'Aro.

Com el tenen?

L'Ajuntament ja ens ha cedit una parcelála al costat del parc dels Estanys, on hi cap un edif ici amb 30 places. En

tenim l'avantprojecte, una possible font de f inan�ament per a les obres i estem iniciant les converses amb la

nova consellera, que fa poques setmanes que ha pres possessi� del c�rrec.
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